

## Forschungsdaten managen

---

English version below

Nr. 01, 2025

Liebe FDM-interessierte Kolleg\*innen,

das Service-Team Forschungsdaten der LUH und der TIB stellt regelmäßig Informationen und Veranstaltungsankündigungen zusammen, die für Mitarbeitende der LUH zum Thema Forschungsdatenmanagement von Interesse sind. Vorherige Beiträge dieses Newsletters sind im Bereich „[Austausch und Vernetzung](#)“ der FDM-Webseite abrufbar.

### FDM@LUH & Landesinitiative FDM Niedersachsen

- [Veranstaltungen im Rahmen der Love Data Week](#) vom 10.-14. Februar 2025  
Während der jährlichen internationalen Love Data Week werden zahlreiche Vorträge und Veranstaltungen rund um das Thema Daten angeboten. Auch das Service-Team Forschungsdaten steuert öffentliche Coffee Lectures bei.

### Workshops, Vorträge und Veranstaltungen

- [Meet-the-Data@Amtliche Statistik](#), 13. Februar 2025, 13:15-14:00 Uhr (online)  
In der Veranstaltungsreihe werden jeden 2. Donnerstag im Monat vorhandene Daten der Forschungsdatenzentren des NFDI-Konsortiums für die Sozial-, Verhaltens-, Bildungs- und Wirtschaftswissenschaften ([KonsortSWD](#)) vorgestellt. Am 13.02. wird es um Forschungsdaten der Deutschen Rentenversicherung Bund - Zugang und Potentiale gehen. Eine [Anmeldung](#) ist erforderlich.
- [Workshop zu PIDs für physische Objekte](#), 20.02.2025, 9:30-16:00 Uhr in Potsdam & Online  
Die Nutzung von PIDs für physische Objekte wie unterschiedliche Arten von Proben oder Artefakte ist bisher vor allem in den Erd- und Biowissenschaften verbreitet. Eine breitere Anwendung könnte die Auffindbarkeit und Zugänglichkeit dieser Ressourcen verbessern, indem sie Daten in einen umfassenderen Kontext stellt. Im Workshop werden verschiedene Anwendungsbereiche vorgestellt und die Möglichkeit zum Austausch gegeben. Der Vor-Ort Workshop wird im Anschluss an die Konferenz RDA DE 2025 und wird auch online übertragen. Die bevorzugte Sprache ist Englisch. Die Teilnahme an der Veranstaltung ist kostenfrei, eine [Anmeldung](#) ist jedoch erforderlich.
- [NFDI-Workshop zum Einsatz von Large Language Models \(LLMs\) beim Publizieren](#), 11. Februar 2025, 10:00-16:00 Uhr in Frankfurt a. M.  
Wie werden Large Language Models (LLMs) die Zukunft des wissenschaftlichen Publizierens verändern? Um diese zentrale Frage zu diskutieren, organisieren sechs NFDI-Konsortien einen eintägigen Workshop zum Thema „Large Language Models and the Future of Scientific Publishing“. Die transdisziplinäre Veranstaltung bringt Vertreter:innen aus dem Wissenschaftsbetrieb, aus dem Verlagswesen und Tool-Entwickler zusammen, um die Chancen und Herausforderungen zu diskutieren, die der Einsatz von LLMs mit sich bringt. Die Teilnahme ist kostenlos, eine [Anmeldung](#) ist jedoch erforderlich.

### Veröffentlichungen

- [Studie zu EU-Anforderungen an Repositorien aktualisiert](#)  
Die “Study on the readiness of research data and literature repositories to facilitate compliance with the Open Science Horizon Europe Model Grant Agreement (HE MGA) requirements” von 2023 wurde aktualisiert. Zu den Anlagen gehört unter

anderem eine Tabelle mit Repositorien, die derzeit die EU-Anforderungen an ein „Trusted Repository“ erfüllen.

### Verschiedenes

- [Infos und Hilfen der ORKG Academy zur Nutzung des Open Research Knowledge Graphs](#)  
Auf der Webseite finden Sie unter anderem Kurse und Tutorials dazu, wie man den ORKG für die eigene Forschung gewinnbringend einsetzen kann. Dieses Angebot ist nicht nur für ORKG-Neulinge interessant.
- [J. Paul Getty Museum gibt mehr als 88.000 Fotos unter Creative Commons Zero \(CC0\) frei](#)  
Es handelt sich dabei um digitale Bilder von Kunstwerken, die fortan ohne Einschränkungen frei genutzt werden können.
- [Humanities@NFDI: Fächerübergreifende Kooperation für den Erhalt des kulturellen Erbes](#)  
Die vier geistes- und kulturwissenschaftlichen Konsortien NFDI4Culture, NFDI4Objects, NFDI4Memory & Text+ bilden bereits seit 2020 eine gemeinsame Memorandum of Understanding-Gruppe, die jetzt als Humanities@NFDI auch eine Unterseite auf der NFDI-Website hat und dort Einblick in die fächerübergreifende Kooperation für den Erhalt des kulturellen Erbes gibt.

Viele Grüße

Anna Renziehausen & Volker Soßna (für das [Service-Team Forschungsdaten](#))

---

### No. 01, 2025

Dear colleagues interested in RDM,

the LUH and TIB Research Data Service Team regularly compiles information and event announcements of interest to LUH staff on the topic of research data management. Previous articles in this newsletter are available in the "[Exchange and Networking](#)" section of the RDM website.

### RDM@LUH & State Initiative for Research Data Management in Lower Saxony

- [Events in the scope of the Love Data Week](#), February 10-14, 2025  
During the annual international Love Data Week, numerous lectures and events take place on the topic of data. The Team Research Data Management contributes public coffee lectures, too.

### Workshops, Lectures, and Events

- [Meet-the-Data@Amtliche Statistik](#), February 13, 2025, 13:15-14:00 (online)  
In this event series, every 2nd Thursday of the month, data are presented that are available in one of the research data centers of the NFDI Consortium for the Social, Behavioral, Educational and Economic Sciences ([KonsortSWD](#)). On February 13, the focus will be on research data from the German Pension Insurance Fund - access and potential. [Registration](#) is required.
- [Workshop on PIDs for physical objects](#), 20 February, 2025, 9:30-16:00 in Potsdam & online  
The use of PIDs for physical objects such as different types of samples or artifacts is particularly common in the earth and life sciences. A broader application could improve the discoverability and accessibility of these resources by placing data in a broader context. The workshop will present various areas of application and provide an opportunity for exchange. The on-site workshop will follow the RDA DE 2025 conference and will also be streamed online. The preferred language is English. Participation in the event is free of charge, but [registration](#) is required.

- [NFDI workshop on the use of Large Language Models \(LLMs\) in publishing](#), February 11, 2025, 10:00-16:00 in Frankfurt a. M.  
How will Large Language Models (LLMs) change the future of scholarly publishing? To discuss this central question, six NFDI consortia are organizing a one-day workshop on “Large Language Models and the Future of Scientific Publishing”. The transdisciplinary event brings together representatives from the scientific community, the publishing industry and tool developers to discuss the opportunities and challenges posed by the use of LLMs. Participation is free of charge, but [registration](#) is required.

### Publications

- [Study on EU requirements for repositories updated](#)  
The “Study on the readiness of research data and literature repositories to facilitate compliance with the Open Science Horizon Europe Model Grant Agreement (HE MGA) requirements” from 2023 has been updated. The annexes include a table of repositories that currently meet the EU requirements for a “Trusted Repository”.

### Miscellaneous

- [Information and help from the ORKG Academy on using the Open Research Knowledge Graph](#)  
On the website you will find, among other things, courses and tutorials on how to use the ORKG profitably for your own research. This offer is not only interesting for ORKG newcomers.
- [J. Paul Getty Museum releases more than 88,000 photos under Creative Commons Zero \(CC0\)](#)  
The digital images of works of art can now be used freely without restrictions.
- [Humanities@NFDI: interdisciplinary cooperation for the preservation of cultural heritage](#)  
The four consortia for humanities and cultural studies, NFDI4Culture, NFDI4Objects, NFDI4Memory & Text+, have already formed a joint Memorandum of Understanding group since 2020. Under the name of Humanities@NFDI, it now also has a subpage on the NFDI website that provides insight into the interdisciplinary cooperation for the preservation of cultural heritage.

Greetings

Anna Renziehausen & Volker Soßna (on behalf of [the Team Research Data Management](#))